
Jaarverslag Bestuur KNNV afd. Leiden e.o. over 2022 
 

Ook dit jaar bleek vanwege Covid onze gebruikelijke Nieuwjaarsbijeenkomst 
samen met IVN regio Leiden onmogelijk. 
Het zoals altijd prachtig vormgegeven gezamenlijke periodiek Bladgroen onttrok 

zich gelukkig aan die misère en verscheen ‘gewoon’ in januari, mei en oktober. 
Daarenboven werd kort na het traditionele, sterk op inhoud en onderzoek 

gerichte KNNV-afdelingsblad Deucallium+ van april zelfs een extra, speciale 
editie ervan uitgebracht van de hand van onze Plantenwerkgroep. 
Op 18 mei kon wel weer onze Algemene Leden Vergadering in het Yuverta-

college te Oegstgeest gehouden worden, later dan gebruikelijk vanwege de 
nasleep van de covidperikelen én de - steeds ‘wanhopiger’ - zoektocht naar 

nieuwe bestuurleden. Het belangrijkste agendapunt voor die avond – de 
wisseling van bestuursleden – resulteerde gelukkig in een nieuw en (vanaf medio 
najaar) voltallig bestuur van vijf personen, maar niet dan nadat onze voorzitter 

onder luid applaus van de aanwezigen de vier vertrekkende bestuursleden 
Jeannette Teunissen, Ron Mes, Joop Vlieg en Jan Westgeest omstandig had 

bedankt voor hun soms vele-jaren-lange bijdragen. 
Een groot succes was de jaarlijkse LedenContactAvond (LCA) op 18 oktober: 
voor de aanwezige negentien leden werden door een zestal van hen stuk voor 

stuk zeer interessante en enthousiaste presentaties gehouden. In de pauze nam 
onze voorzitter Ineke namens onze KNNV  

onder bijzondere dankzegging afscheid van bestuurslid Yvonne van Nierop, die 
eveneens vele jaren lang een grote bijdrage aan ons heeft geleverd.  
Bestuur en organisatie 

Het bestuur is sinds de ALV van mei een tweetal keren ‘fysiek’ in vergadering 
bijeen geweest, dus los van de diverse ‘digitale contacten’.  

Aansluitend aan de ALV heeft het jaarlijkse overleg met de 
werkgroepcoördinatoren plaatsgevonden. 

Eind december ontving het bestuur het eerste Jaarverslag van de - najaar 2021 
benoemde - Vertrouwenspersoon. De rapportage gaf geen aanleiding tot 
bestuurshandelen. 

Vermeldenswaard zijn nog de volgende activiteiten, met name georganiseerd 
door bestuurslid Stan: 

- in de Week van de Veldbiologie (eind september): een algemene excursie naar 
De Horsten met gidsen uit de verschillende werkgroepen, een Citizen Science 
excursie naar het Plantsoen in Leiden om te oefenen met apps en 

beeldherkenning en een minicursus kranswieren. De opkomst was mager, we 
wijten dit aan het niet geplaatst krijgen van de persberichtjes; 

- onder de paraplu van het Strand Monitoring Project (SMP): een strandexcursie 
op 30 oktober, waarvoor de opkomst prima was; acht enthousiaste deelnemers 
en een mooie ervaring om mee te lopen met zo’n monitoring en de registratie 

van de waarnemingen. 
- een paddenstoelenexcursie in oktober naar het Elswout onder leiding van 

bestuurslid Eke en Joop Vlieg. De opkomst betrof zeker tien deelnemers, leden 
en niet-leden, en er werden meer dan 80 soorten paddenstoelen gevonden. 
Onze vijf werkgroepen zijn gericht op vogels (+ nestkasten), planten, mossen, 

paddenstoelen en natuurbescherming, en daarnaast is nog een paddenpatrouille 
actief. Verder neemt onze afdeling deel in de zgn. Citizen-Science-werkgroep 

Ontdek Natuur in jouw Buurt (samen met IVN en Naturalis). 
 
 

  



Jaarverslag 2022 Vogelwerkgroep 
Anke Burgers & Ad den Toom 

 
We kunnen terugkijken op wederom een mooi vogeljaar. Eind februari stond een 
excursie naar de Starrevaart gepland. Door storm en regen moesten we die 

helaas laten vervallen. Begin maart deden we een excursie naar het Leersumse 
Veld, waar we bijzondere soorten zoals appelvink, klapekster en boomleeuwerik 

mochten bewonderen. Eind maart werd de Eempolder bezocht. We konden er 
genieten van vele grutto’s en brandganzen. In april trokken we naar de 
Hellegatsplaten en zagen onder andere geoorde fuut, tureluur, bergeend, 

zeearend, brilduiker en dwergmeeuw. Eind april werd de Beninger Slikken 
aangedaan, Dit was goed voor paapje, middelste zaagbek, bruine kiekendief, 

blauwborst en tapuit. Begin mei werd een mooie excursie naar Solleveld en het 
erbij gelegen Hyacintenbos gehouden. Daar werd genoten van het sprankelende 
blauw van de hyacinten en van een nachtegalenconcert. Een week later volgde 

een excursie in de Dordtse en Brabantse Biesbosch. Die excursie begon goed met 
een waarneming van de wielewaal, een zeldzame soort, zeker in het westen van 

ons land. Daarna kwamen vele andere, mooie soorten in onze kijker. Medio mei 
werd een bezoek gebracht aan het eiland Texel, dat altijd goed is voor vele, vele 
vogelsoorten. Zo ook dit jaar: met een grote karekiet, morinelplevier, 

zilverplevier, Engelse kwikstaart, rode wouw en kraanvogel (!) voldeed het eiland 
ook deze keer aan de verwachtingen. Eind mei werd de Crezée- en Sophiapolder 

bij Ridderkerk bezocht. Deze polders, die teruggegeven zijn aan de natuur, 
worden in de loop van de jaren steeds aantrekkelijker voor vogels. De 
Starrevaartse en de Nieuwe Driemanspolder werd in juni per fiets aangedaan. In 

juli volgde een excursie naar Kijfhoek-Bierlap, waar naast vogels zoals 
wespendief ook vele vlinders en planten bestudeerd werden. September stond in 

het teken van een excursie naar het Oostvaardersveld, waar we verrast werden 
door de aanwezigheid van een roodpootvalk. In dit gebied konden we genieten 

van vijf individuele zeearenden! De jaarlijkse lezing van onze Vogelwerkgroep 
werd dit jaar door Margot de Kam gegeven. Zij wist het onderwerp slechtvalken 
zeer inspirerend en deskundig over te brengen. In oktober trokken we naar de 

Maasvlakte voor een excursie in de mist. We namen toch nog vele mooie 
vogelsoorten waar. In november volgde een vogelweekend in het Duitse 

Diepholz, voor een bezoek aan de duizenden kraanvogels. Ze waren te zien in 
hun slaapgebieden. Ze foerageren er in deze tijd van het jaar overdag op de 
graanvelden. In november heeft Ron Mes als voorbereiding van zijn lezing voor 

SOVON een try-outlezing gegeven over Verstoring Wadvogels Engelsmanplaat. 
De laatste excursie van dit vogeljaar was eind november naar Zeevang, in 

Noord-Holland. Op deze dag genoten we onder meer van de grote groepen 
goudplevieren in de weilanden, en hun schitterende vlucht in de lucht. Ten slotte 
stond in december nog de excursie naar Arkemheen op het programma, maar 

die dag kon niet doorgaan door te dichte mist. 
Gedurende het hele jaar waren de leden van de Vogelwerkgroep actief op onze 

twee WhatsApp-groepen, om vogelfoto’s en ervaringen dicht bij huis uit te 
wisselen. 
Ook is er inmiddels een zeer actieve nestkastenwerkgroep. 

Het ledenaantal van de Vogelwerkgroep is met één persoon (vijf weg, zes erbij) 
toegenomen tot 68 leden. 

 
 

  



Jaarverslag 2022 Nestkastenwerkgroep 
Stan van der Laan 

 
De Nestkastenwerkgroep van de KNNV heeft van 2022 een bijzonder actief en 

bovenal productief jaar gemaakt. Door corona en bijbehorende lock downs was 

het tot begin mei nog wat rustig, maar daarna kwamen we lekker op gang met 

ons halfjaarlijkse overleg in juni, deze keer met een gezellig diner en al. Er 

waren in de winter al wat contacten gelegd met woningbouwvereniging Portaal 

over een locatie voor mussenkasten aan de Morsweg. Uiteindelijk hebben we in 

juli vier mooie mussenkasten kunnen bestellen en ze netjes opgehangen. 

Later in de zomer hebben we in samenwerking met de gemeente weer een 

rondje door de binnenstad gemaakt op zoek naar geschikte plekken om 

bestaande mussenkolonies een satellietplek te bieden op weg naar verbinding 

met een andere kolonie. We hebben verschillende plekken gevonden in de 

omgeving van de Lange Gracht en rond museum Boerhaave. Eigenaar van de 

verschillende panden bleek in alle gevallen Woningbouwvereniging Portaal. Wij 

mogen nu op hun kosten twaalf mussenkasten bestellen. De bewoners van de 

door ons gevonden plekken vinden het allemaal een mooi initiatief. We gaan dus 

eind januari aan de slag om deze nestkasten met in totaal 36 nestopeningen op 

te hangen in de Baatstraat en de Oostdwarsgracht. We zijn met een klein 

groepje begonnen met een project op begraafplaats Rhijnhof. De beheerder heeft 

alle aanwezige nestkasten gerepareerd en voorzien van een luikje om de kasten 

te inspecteren. Als eerste wapenfeit is er in september een bosuilenkast 

opgehangen. Omwonenden melden nu bijna dagelijks de geluiden van mannetje 

en vrouwtje bosuil. In oktober hebben we samen met de beheerders alle 

nestkastjes op geschikte plekken teruggehangen. Op een kaartje is te zien waar 

de nestkasten terug te vinden zijn. Vorige week hebben we met de beheerder 

gesproken over de realisatie van een ijsvogelwandje. Op de begraafplaats 

worden deze prachtige vogels regelmatig gezien. Het wandje gaat er komen. 

Rhijnhof gaat het deze winter zelf bouwen op een plek die wij uitzoeken. Volgend 

broedseizoen gaan we op deze mooie plek met vier leden een BM-

broedvogelinventarisatie doen. Arthur en Andrien hebben zich ingespannen om 

subsidies te verkrijgen voor mussenkasten op de Morskade. Dit project is meer 

dan geslaagd, want intussen hangen er daar tien nestkasten aan de verschillende 

woningen en heet de straat in de volksmond Mussenkade. Een aantal van ons 

heeft in november geholpen bij het klaarmaken van de oeverzwaluwwanden in 

Voorhout en bij de Klinkenbergerplas. Er zijn bergen grond in de broedpijpen 

gestopt waarin de oeverzwaluwen het komend seizoen een nestgang gaan 

graven. Deze middagen zijn altijd erg gezellig, ook door de traditie met koffie en 

stroopwafels. En natuurlijk hebben we eind oktober onze mezenkasten in de 

binnenstad en de mussenkasten bij de Marislaan gecontroleerd en 

schoongemaakt. De mussen hebben de nieuwe broedgelegenheid nog niet echt 

ontdekt, een aantal koolmezen wel. De mezenkasten bleken net als vorig seizoen 

goed gebruikt, 26 van de 28 kastjes bleken in gebruik te zijn geweest. 

De Nestkastenwerkgroep bestaat nu uit tien leden. In 2022 is een lid vanwege 

grote drukte thuis afgehaakt, maar er zijn ook twee nieuwe leden bij gekomen. 

We zouden best nog wat extra handige handjes kunnen gebruiken. 

Vind je het leuk om iets met nestkasten te doen, meld je dan bij mij aan: 

stanvanderlaan@casema.nl 

 

mailto:stanvanderlaan@casema.nl


Jaarverslag 2022 Plantenwerkgroep 

Koen van Zoest 

 

Na de stilte van de coronaperiode is de Plantenwerkgroep (PWG) weer goed op 

gang gekomen. Er zijn dertig activiteiten ondernomen, waarbij gemiddeld zes 

deelnemers betrokken waren, onder wie ook nieuwe leden. Het gemiddelde van 

het aantal deelnemers lag wel wat lager dan in 2018 en 2019. Evaluatie onder de 

leden wees uit dat we weer op gang moesten komen na twee jaar coronastilte, 

maar dat er ook behoefte is aan meer afwisseling in de activiteiten. Met name 

het herhaald inventariseren en monitoren in eenzelfde gebied(je) bleek voor 

sommigen te voorspelbaar en weinig motiverend. Zo waren bij de zeven 

inventarisatierondes op Volkstuincomplex Ons Buiten slechts een tot drie leden 

betrokken. 

De andere herhaalde activiteiten werden beter bezocht. Het driemaal monitoren 

in de duinen trok steeds zes deelnemers; dit jaar was dat in het kilometerhok 

84-464, Grote Parkeerplaats, te Wassenaar. Aan de drie seizoensbomen-

wandelingen deden vijf tot tien personen mee: we bezochten Kweeklust in de 

Mors en tweemaal het Berkhoutpark in Voorschoten. In het voorjaar waren er 

zes wandelingen langs verschillende vindplaatsen van stinsenplanten in Leidse 

bosplantsoenen, bijgewoond door vier tot zeven mensen. Deze wandelingen 

waren een vervolg op het betreffende project in 2021. De Daucallium+-special 

van mei 2022 was geheel aan dit onderzoek gewijd (downloadbaar vanaf 

https://leiden.knnv.nl/periodieken/), en dat leidde weer tot een artikel in Natura 

van december 2022. In de (na)zomer ten slotte was er een maandelijkse 

zoektocht in de avonduren naar stadsplanten, steeds in een ander deel van 

Leiden; daaraan deden vijf tot acht mensen mee. 

Er waren ook losse, op zich staande, activiteiten. Zo was er een rondleiding in de 

Leiderdorpse Heemtuin met negen deelnemers, en een excursie in de 

Boterhuispolder, met vijftien mensen. De hogere opkomst bij deze eenmalige 

uitstapjes is aanleiding om dergelijke activiteiten in het nieuwe jaar vaker te 

plannen, en bovendien ook -op verzoek- soms wat verder weg naar 

gerenommeerde natuurterreinen. 

Na de zomer hebben we ook weer de eerste twee studieavonden gehouden: in 

september om vers plantenmateriaal te bekijken (elf personen). In november 

was er verder een presentatie over Lentevreugd (zeventien personen). 

En het jaar werd traditioneel in de laatste week van december afgesloten met 

tweemaal een eindejaarsplantenjacht in de stad, een door Floron voor de achtste 

keer landelijk opgezet project. 

Rondom het Rapenburg vonden we met veertien mensen ondanks de recente 

vorst toch nog 31 soorten in bloei. In Vreewijk waren we met zeven en zagen we 

27 bloeiende soorten. 

Al met al een goed gevuld jaar waarin het ritme van veldactiviteiten met 

betrekking tot planten weer op gang is gekomen. We gaan de inhoud van de 

activiteiten iets bijstellen en uitbreiden; meer leden van de werkgroep nemen 

daarbij ook taken op zich. 

Daarnaast willen we ook anderen dan alleen leden betrekken bij onze 

plantenbelangstelling, onder meer via bredere bekendmaking van onze plannen. 

Dat heeft in 2022 al geleid tot het zich aansluiten van drie nieuwe leden. 

 

 



Jaarverslag Mossenwerkgroep Hollands Duin 

Jeannette Teunissen 

 

In het jaar 2022 hebben we de planning van studieavonden en excursies 

gebaseerd op de cijfers van de aantallen coronavirusdeeltjes in het rioolwater 

van Leiden, Noordwijk en Oegstgeest. 

Door het jaar heen en als gevolg daarvan hebben we afgeweken van ons 

gebruikelijke schema winter/zomer. 

Zo konden we tóch excursies houden in Zuidwijck (Wassenaar), Wassergeest 

(Lisse) en in Zegersloot en het Windepad (Alphen a/d Rijn), plus vier studie-

avonden in het Jan Verwey Natuurcentrum te Noordwijk, waarbij we de avond 

van februari vanwege de ongunstige cijfers afgelast hebben. Uit veiligheids-

overwegingen hebben we de deelname aan de activiteiten beperkt tot de leden 

van de Mossenwerkgroep. De gunstige coronaontwikkeling in oktober en 

november echter maakten het mogelijk een nieuwe deelnemer uit te nodigen die 

al maandenlang ‘in de wacht’ stond. 

Onze meest bijzondere vondst van dit jaar: Bolrond muisjesmos (Grimmia 

orbicularis), gevonden door Jelle van Dijk, bij Zandvoort, en nader bekeken op 

de laatste studieavond. 

Planning voor 2023: activiteiten inplannen op geleide van de 

coronaontwikkelingen. 

 

 
 
 

Jaarverslag Paddenpatrouille 
Roek Vermeulen 

 
In het mei-nummer van Bladgroen heb ik al wat geschreven over het vroege 
begin van de paddentrek door het warme weer in februari, de ins en outs van de 

patrouille en de amfibieëntrek door het jaar heen. Intussen kunnen we daar ook 
harde cijfers aan toevoegen en daar mogen we trots op zijn: we hebben zo’n 

duizend amfibieën meer gered dan vorig jaar! 
Dat komt helaas niet doordat er ineens veel meer amfibieën zijn; althans, de 
recentste landelijke cijfers geven niet bepaald aanleiding om dat te denken. Zelfs 

met de bruine kikker gaat het niet goed meer. Je vindt er meer over in de 
RAVON-balans 2022 op ravon.nl; het jaarverslag van padden.nu moet nog 

komen. 
De Paddenpatrouille draagt ook aan deze cijfers bij doordat we onze resultaten in 
telmee.nl doorgeven. 

Het succes van dit jaar valt te verklaren doordat we een week eerder zijn 
begonnen, nog meer vrijwilligers hadden dan vorig jaar en doordat we dit jaar 

niet door een avondklok werden beperkt. In de kolken vinden we op de meeste 
locaties wel veel minder dieren dan twee jaar geleden. Op de Vlietweg loopt 
maar één persoon, dus dat daar dit jaar veel minder amfibieën zijn aangetroffen 

kan aan allerlei factoren liggen 



 

 
 
De cijfers in de tabellen gaan alleen over de periode van 14 februari tot 17 april. 

Daarnaast hebben we van februari tot december op allerlei locaties amfibieën uit 
kolken gehaald, maar het gaat nog even duren voordat we daar harde cijfers 

over hebben. 
Het komt de patrouille zeker ten goede dat het werk sinds vorig jaar meer 
verdeeld wordt, van de PR en het maken van het rooster tot het regelen van 

verkeersborden, het lobbyen en de gegevensinvoer. Een paar mensen zijn het 
goede werk in Noordwijkerhout gaan voortzetten. 

In februari heb ik in Utrecht op uitnodiging van de Partij voor dev Dieren een 
goedbezochte lezing over amfibieën in de stad gegeven. De presentatie die 

stadsecoloog Wouter Moerland en ik eind maart in het kader van Leiden EU City 
of Science bij Naturalis gaven, over amfibieën in kolken, had een klein maar zeer 
geïnteresseerd publiek. 

Het lobby- en advieswerk op lokaal niveau gaat vooral over amfibievriendelijke 
inrichting van de openbare ruimte, bijvoorbeeld op het nieuwe 

bedrijventerreintje aan de Gabriël Metzustraat of bij de herinrichting van de 
Oude Spoorbaan in Leiderdorp. In samenwerking met collega-vrijwilligers elders 
in het land begint de lobby voor amfibieën in kolken nu ook landelijk vorm te 

krijgen. In november kreeg ik de RAVON-Stimuleringsprijs voor dit werk: een 
mooi moment in een strijd die nog lang kan gaan duren. 

We kunnen nog steeds nieuwe vrijwilligers gebruiken; als je interesse hebt, meld 
je dan aan via het mailadres paddenpatrouille@xs4all.nl. 
 

 
Jaarverslag 2022 Vissenmonitoring Leiden 

Aaf Verkade, projectleider 
 
De nieuwe telmethode ‘dumpsterdiving’ bij de Maresingeldam leverde een voor 

Leiden nieuwe Kaukasische dwerggrondel (Knipowitschia caucasica) op, alsook 
honderdduizenden mee gevangen spieringen en snoekbaarzen. En bij de 

determinatie van de honderdduizenden gestikte visjes bleek DNA-onderzoek 
van doorslaggevend belang. Raadsvragen over deze vismigratiebarrière moeten 
Uniper en de gemeente samen beantwoorden. 

Deelname aan de European City of Science leverde twintig geactualiseerde 
informatieplaten op, die we weer jarenlang kunnen gebruiken tijdens 

werkzaamheden op locatie. De goed herkenbare nieuwe veiligheidshesjes van 
stichting RAVON geven onze blauwe stadsnatuur nóg meer cachet! Samen met 
diverse gepassioneerde Natuurgidsen in Opleiding van IVN wordt onze 

handleiding geactualiseerd en aan een internationale ‘Stadssnorekelgids’ 
gewerkt. 

De zoutkistenroute evolueert eveneens: zo zijn ook vijf zandkisten (met 
vergelijkbare functie als zoutkisten) in het Singelpark voorzien van educatieve 
deksels. 

 

 



In de Leidse Hout werd tussen de andere vissen één Kolblei ontdekt, 
waarschijnlijk een uitgezet exemplaar. Geen enkele levende kreeft werd hier 

gespot: zou dat komen door het vier jaar lang snorkelend wegvangen?! 
Indammen van de tumultueuze groei van Amerikaanse rivierkreeften blijft voor 
instanties een grote opgave. In Polderpark Cronesteyn hebben de gemeente 

Leiden en het Hoogheemraadschap eind ’22 de handen ineen geslagen: een 
driejarige proef onderzoekt of fuikgebruik in combinatie met enkele glooiende 

oevers zin heeft om de aantallen terug te dringen. Intussen bestuderen we 
samen met wetenschappers van het LUMC en Naturalis de invloed van de 
begroeiing van klokdiertjes op een populatie kreeften uit Oud Ade. In september 

werden in goed overleg met de aannemer 104 schilders-, zwanen- en 
vijvermosselen snorkelend overgezet naar een voor hen veiliger locatie in de 

Heeremavijver aan de Vondellaan: de eerste mosseltransplantatie was een feit. 
Park Kweeklust blijkt ’s zomers en ’s winters veel te ondiep voor de daarin 
aanwezige karpers. Dat resulteerde op een ijskoude 18 december in een door 

Aaf, raadslid Antje Jordan en sportvisser Richard Boon gecoördineerde redding 
van zes volwassen en zo’n 75 kleine karpers, die in een wak lagen te bevriezen. 

Samengevat hebben dit jaar minstens vijf visgerelateerde activiteiten duidelijk 
gemaakt dat samenwerking met mensen die ook de handen in de klei hebben, 
zeer goede overlevings- en onderzoekskansen biedt voor 

aquatische dierpopulaties. 
info@onderwaterinleiden.nl 


